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چرا در علوم انسانی 
رشدی نداشته ایم؟

سید یحیی یثربی
دانش و تکنولوژی و همه دستاوردهای دو سه قرن 
اخیر انسان باید در زمینه علوم انسانی قرار بگیرند 

و تکیه گاه آنها از علوم انسانی باشد.
تمدن امروز بر علوم انســانی استوار است. چنانچه 
پیشرفتهای انســان در دانش و تکنولوژی نتیجه 
پیشــرفت و تحول او در علوم انسانی بود. بنابراین 
در جامعه امروزی ما نیز علوم انسانی بنیادی ترین 

ضرورت زندگی است.
بیشــتر تضادها و درگیریها و تقســیم شدن مردم 
جامعــه به گروه های مخالــف نتیجه ضعف ما در 
علوم انسانی است. سیاست ما، اقتصاد ما، آموزش 
و پژوهش مــا و به طور کلی مدیریت جامعه ما از 

ضعف و کاستی در علوم انسانی رنج می برد.
ما دانش و تکنولوژی را در حد توان و بر اســاس 
نیاز از کشورهای غربی اقتباس کرده یا خریده ایم، 
اما علوم انســانی قابل خریدن و اقتباس نیســت. 
بنابراین ما در ظاهر کار همه آنچه را که کشورهای 
پیشــرفته از نظر دانش و صنعــت دارند، داریم یا 
ممکن است داشته باشــیم اما در علوم انسانی به 

تناسب روز روزگارمان پیشرفت نکرده ایم.
ما از نظر تشکیل یک جامعه الگو و پیشرفته امروزه 
در عرصه جهانی و جهانی شدن افتخارآفرین باشد، 
کاســتی های زیادی داریم. بنابرایــن باید هرچه 
زودتر اهمیت و ضرورت علوم انســانی روزگارمان 

را در یابیم.
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تیم ملی کوراش بانوان 
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 ۳۷ درصد مدال آوران المپیاد های دانش آموزی از ایران رفته اند
روزنامه جوان نوشت: نقش نهادهای متولی نخبگان و همچنین اساتید در تشویق نخبگان 
به مهاجرت موضوعی است که بسیاری از صاحب نظران و اساتید دانشگاه ها هم بر آن صحه 
می گذارند. یک استاد دانشگاه وقتی می خواهد دلایل خروج نخبگان را از کشور مورد واکاوی 
قرار دهد، عملکرد بد دستگاه های متولی امور نخبگان را در رأس دلایل مهاجرت نخبگان 

قرار داده و می گوید: »کاش چنین ارگان هایی را نداشتیم.«
روزنامه جوان نوشت: نقش نهادهای متولی نخبگان و همچنین اساتید در تشویق نخبگان 
به مهاجرت موضوعی است که بسیاری از صاحب نظران و اساتید دانشگاه ها هم بر آن صحه 

می گذارند.
رضا عامری، عضو هیئت علمی دانشگاه تهران با اشاره به آمار و ارقام مهاجرت نخبگان در 
کشور می گوید: »۳۷ درصد از دارندگان مدال المپیادهای دانش آموزی در بازده زمانی دهه 

۸۰ تا ۹۰ مهاجرت کردند.«
دستور رئیس قوه قضاییه برای رسیدگی مجدد به پرونده مدیرعامل سایت دیوار

حکم مجازات سه ماه و یک روز حبس برای اشکان میرآرمندهی مدیرعامل سایت دیوار در 
دادگاه تجدیدنظر تهران تایید شده است. مدیران این سایت ششم آذر سال جاری در بیانیه ای 
اعلام کردند که عنوان اتهامی این حکم »فراهم آوردن موجبات فساد و فحشاء از طریق 
جذب زنان تن فروش« است. انتشار این خبر موجی از نگرانی را برای فعالان صنعت کسب 
و کار های اینترنتی ایجاد کرد، اما ورود حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رییس 
قوه قضاییه برای بررسی مجدد این پرونده، اقدامی است که با توجه به وضعیت کشور و 
ضربه های اقتصادی بیماری کرونا می تواند به ایجاد کسب و کار های جدید و جلوگیری از 

افزایش نرخ بیکاری، کمک جدی کند.
ایرنا: ورود هوشمندانه رئیس دستگاه قضا به پرونده مدیرعامل دیوار و دستور رسیدگی مجدد 
به این پرونده حاکی از دقت نظر رئیس قوه قضاییه نسبت به جلوگیری از ناامن شدن فضا 

برای کسب و کار های اینترنتی است.
حکم مجازات سه ماه و یک روز حبس برای اشکان میرآرمندهی مدیرعامل سایت دیوار در 

دادگاه تجدیدنظر تهران تایید شده است.
ظاهرا این حکم به دلیل برخی فعالیت های مجرمانه کاربران با سوءاستفاده از سایت دیوار رخ 
داده و مدیران این سایت ششم آذر سال جاری در بیانیه ای اعلام کردند که عنوان اتهامی این 

حکم »فراهم آوردن موجبات فساد و فحشاء از طریق جذب زنان تن فروش« است.
دیوار وبگاه و اپلیکیشن نیازمندی های اینترنتی و بستری برای خرید و فروش کالا های نو و 
دست دوم و ارائه خدمات است که در سال ۱۳۹۲ راه اندازی شده است. اکنون این وبگاه در 
۲۳۸ شهر کشور فعال است و مردم می توانند کالا های خود را با تفکیک منطقه و محله برای 

خرید یا فروش در دیوار ثبت کنند.
این وب سایت عضو اتحادیه کشوری کسب و کار های مجازی است و نشان ملی ثبت 
رسانه های دیجیتال را در دست بررسی دارد و علاوه بر وبسایت از طریق گوشی تلفن همراه 

اندروید، آیفون و آیپد هم قابل دسترس است.
در بخشی از بیانیه سایت دیوار درباره صدور حکم قطعی مدیرعامل این سایت آمده است: 
»دیوار همواره تلاش کرده تا جای ممکن از انتشار محتوایی که حتی شائبه انگیزه های 
نامناسب دارند جلوگیری کند و به همین دلیل صرفا در سال ۱۳۹۹ حدود ۵۶ میلیون آگهی 
)۲۰ درصد آگهی های بررسی شده( به دلیل نقض قوانین، گزارش کاربران یا دستور قضایی 
رد شده است. بدیهی است دیوار امکان بررسی انگیزه، سوءنیت و سابقه احتمالی یکایک ۴۴ 
میلیون کاربر استفاده کننده از این پلتفرم را ندارد و به همین دلیل باید بین مسئولیت پلتفرم و 

کاربر آگهی دهنده تمایز حقوقی قائل شد.«
در بخش دیگری از این بیانیه تصریح شده است: »مدیرعامل دیوار در حالی به حبس محکوم 
شده است که دیوار دغدغه خدمت رسانی به بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار کسب وکار در 
سراسر ایران و اشتغال زایی مستقیم برای بیش از ۱۱۰۰ نفر از جوانان کشور را در سر داشته 

و دارد.«
این حکم قضایی امکان جایگزینی ندارد مگر به روش اعاده دادرسی و یا اعمال ماده ۴۷۷ که 

از ظرفیت های قانونی است، مجدد در فرایند رسیدگی قرار گیرد.
انتشار این خبر موجی از نگرانی را برای فعالان صنعت کسب و کار های اینترنتی ایجاد کرد، 

اما ورود حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رییس قوه قضاییه برای بررسی مجدد 
این پرونده، اقدامی است که با توجه به وضعیت کشور و ضربه های اقتصادی بیماری کرونا 
می تواند به ایجاد کسب و کار های جدید و جلوگیری از افزایش نرخ بیکاری، کمک جدی کند.
حانواده جان باختگان هواپیمای اوکراینی، خواهان تغییر کیفرخواست از »قتل غیر عمد« 

شدند
وکیل برخی از خانواده های جان باختگان سانحه هواپیمای اوکراینی گفت، کیفرخواست چهار 
نفر را قتل غیرعمد و بقیه را سهل انگاری در انجام وظیفه خوانده است، در حالی که اگر 
برای چهار نفر اول قتل عمد در نظر گرفته شوند، بقیه معاونت در قتل عمد حساب می شوند. 
سیدمحمود علیزاده طباطبایی درباره دومین جلسه این دادگاه که صبح امروز برگزار شد، 
گفت: در کیفرخواست برای چهار متهم اول پرونده، عنوان »قتل غیرعمد« طرح شده که 
خانواده ها نسبت به این مساله اعتراض دارند و خواستار طرح مساله قتل عمد هستند. علیزاده 
طباطبایی درباره استدلال این خانواده ها مبنی بر لزوم تغییر عنوان قتل غیرعمد به قتل عمد 
در کیفرخواست تصریح کرد: در پرونده های محیط  زیستی می بینیم که محیط بانان که توسط 
شکارچیان مورد تهدید قرار گرفتند و از نظر قانونی حق تیراندازی هم دارند ـ اما باید از کمر به 
پایین تیراندازی کنند ـ در صورت درگیری و تیراندازی برایشان قتل عمد در نظر گرفته شده 

و محکوم به قصاص شدند، ولی در این پرونده قانون تصریح دارد که حق شلیک نداشتند.
شورای شهر یزد: پنجاه بار است که خطوط انتقال آب آشامیدنی به استان شکسته شده 

است
رئیس شورای اسلامی شهر یزد در آغاز بیست و هشتمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
یزد با اشاره به خسارت های چندین باره به خط آب انتقالی به استان، بیانیه شورای شهر را در 
خصوص تخریب های خط انتقال آشامیدنی به یزد قرائت کرد. »غلامحسین دشتی« اظهار 
کرد: »قریب پنجاه مرتبه است که خطوط انتقال آب آشامیدنی به استان یزد بی اعتنا به قوانین 
رسمی و توافقات ملی مورد تعرض قرار می گیرد. تخریب خسارت بار روز های گذشته در حالی 
صورت گرفت که کشاورزان محترم استان اصفهان با مسئولین کشور و استان خود در حل 

مشکل به توافق رسیده و خبر آن از رسانه ملی منتشر شد.
تجمع و »بست نشینی« جمعی از ایثارگران با چادر مسافرتی مقابل بنیاد شهید

دفتر مرکزی بنیاد شهید از روز گذشته، شاهد تجمع جمعی از ایثارگران مشمول ماده ۳۸ 
)جانبازان و آزادگانی که در هیچ یک نهادی استخدام نشده اند و از بنیاد شهید حقوق دریافت 
می کنند( است که خواستار پرداخت معوقاتشان هستند. این معوقات به حدود ۶۵۰ میلیارد 
تومان می رسد.گروهی از جانبازان و ایثارگران مشمول ماده ۳۸ قانون جامع ایثارگری در 
اعتراض به پرداخت نشدن معوقات و مطالباتشان از صبح روز گذشته )شنبه ۶ آذرماه( در مقابل 

ساختمان مرکزی بنیاد شهید و امور ایثارگران تجمع کردند./فارس
کاش رامبدِ جوان، از سعدی یاد می گرفت

از ویدیوی پرحاشیه  مهسا بهادری، روزنامه نگار در یادداشتی که خبرآنلاین منتشر کرد، 
تبلیغاتی رامبد جوان انتقاد کرد و نوشت: آقای جوان، زندگی ما با زندگی شما خیلی فرق 
دارد. شما می گویید هزینه هایت زیاد شده؟ غر نزن! به جایش رژیم بگیر. آن هایی که پوست 
و استخوانند چه کنند؟ کاش می دانستید که هزینه ها و درآمدها چگونه است. البته به نظر 
می رسد که جناب سعدی، هفت قرن پیش و زمانی که گفت »بر احوال آن مرد باید گریست، 
که دخلش بود نوزده، خرج بیست!« بهتر از شما در جریان وضعیت اقتصادی و درآمدی مردم 
قرار داشته، چون حداقل به جای پیشنهاد رژیم و بی دست و پا خواندن آن ها بر احوال شان 

می گریست.
نماینده پارلمان نیوزیلند برای وضع حمل، با دوچرخه خود را به بیمارستان رساند

آنه گنتر، نماینده پارلمان نیوزیلند، با احساس درد و نزدیک شدن زمان زایمان، سوار دوچرخه 
خود را برای وضع حمل به بیمارستان رساند؛ او یک ساعت پس از رسیدن به بیمارستان، فرزند 
خود را به دنیا آورد.این نماینده ۴۱ ساله پارلمان نیوزیلند که متولد آمریکاست، یکی از حامیان 

استفاده از دوچرخه است./بی بی سی
خط و نشان نماینده تهران برای وزیر ارشاد: این سی فیلم اکران شوند به مجلس احضار 

می شوید
بیژن نوباوه وطن نماینده تهران در مجلس: بیش از سی فیلم مسأله دار از کمیته شورای نمایش 
مجوز نمایش گرفته اند که در این فیلم ها ارزش های اخلاقی، انقلابی و ملی زیر سؤال رفته 

است.با وجود مخالفت ها، این فیلم ها در کمیته شورای نمایش مجوز گرفته اند؛ اما اگر این 
فیلم ها اکران شوند، ما وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی را به مجلس فرا خواهیم خواند.این فیلم ها 
در دولت قبل مجوز نمایش گرفته اند و مجوز آنها مربوط به دولت فعلی نیست.در این فیلم ها 
ارزش های اخلاقی، انقلابی و ملی ما زیر سوال رفته و مطمئنا اکران آن با واکنش عمومی 

مواجه خواهد شد./ فارس
یک استکان چای ضرغامی با وزیر اطلاعات دولت اصلاحات

سیدعزت الله ضرغامی از دیدار با علی یونسی، وزیر اطلاعات دولت اصلاحات خبر داد و 
از کشف شبکه ای معارض با گردشگری ایران در آن مقطع زمانی سخن گفت.وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در ادامه دیدارهایش با مقامات دولت های پیشین و 
حاضر، این بار با علی یونسی، وزیر اطلاعات دولت سیدمحمد خاتمی دیدار داشته است. او 
در توئیتر نوشته است: »یک استکان چای با آقای یونسی. وزیر اطلاعات دولت اصلاحات، 
به دلیل تجربیات سازمانی و مطالعات شخصی مشاور خوبی در حوزه مامویتی است.از کشف 
شبکه ای در دوران مسئولیتش می گفت که قرار بود نگذارند گردشگری در ایران به نتیجه 
برسد!«یونسی چهارمین وزیر اطلاعات جمهوری اسلامی ایران بود که پیش از آن، در سازمان 
قضایی نیروهای مسلح مسئولیت داشت و از سال ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۷ نیز دستیار حسن روحانی، 

رییس جمهور پیشین در امور اقوام و اقلیت های دینی و مذهبی بود.
انتقاد کیهان از بانک مرکزی

روزنامه کیهان با انتقاد از عملکرد بانک مرکزی نوشت: آرامش به بازار ارز برگشت، دلار هم 
ارزان شد اما این چه وضعی است که بانک مرکزی سکوت کرده!روزنامه کیهان نوشت:سکوت 
و انفعال بانک مرکزی به عنوان متولی حفظ ارزش پول ملی در شرایط بروز التهاب در بازار 
قابل قبول نیست و هنگامی که یک اقدام مختصر از سوی این نهاد می تواند بر بازار تأثیر 

بگذارد، پس نباید از ابتدا اجازه بروز نابسامانی داده شود.
کنایه روزنامه جمهوری اسلامی به تیم مذاکره کننده جدید

روزنامه جمهوری اسلامی با اشاره به ادامه مذاکرات برجامی در دولت جدید نوشت: اینکه 
کسانی که در گذشته همواره علیه مذاکره و علیه برجام سخن می گفتند و آن را مرده ای که 
قابل احیا نیست می دانستند، اکنون عزم جزم برای مذاکره دارند، نقطه قوتی است.روزنامه 
جمهوری اسلامی نوشت:طبق آنچه مقامات وزارت امور خارجه کشورمان اعلام کرده اند، قرار 
است فردا دور جدید مذاکرات مربوط به برجام در وین برگزار شود.اینکه کارگزاران کنونی نظام 
جمهوری اسلامی، که در گذشته همواره علیه مذاکره و علیه برجام سخن می گفتند و آن را 
مرده ای که قابل احیا نیست می دانستند، اکنون عزم جزم برای مذاکره دارند، نقطه قوتی است 
که باید از آن استقبال کرد. حتی آن دسته از افراطیون مجلس که قبلًا نسخه ای نمادین از 
برجام را جلوی دوربین ها به آتش کشیدند و تلویزیون نیز این صحنه را خبری کرد و نشان داد 

نیز اکنون موافق مذاکره درباره برجام و احیای آن شده اند و این نیز موجب خرسندی است.
مقامات وزارت خارجه کشورمان بار ها تأکید کرده اند که با »مذاکرات نتیجه محور« موافقند و 
مذاکره را برای مذاکره نمی خواهند. این، نکته مهمی است، ولی چون از بدیهیات است، مطرح 
کردن آن جای سؤال دارد. مگر از دور هم جمع شدن و مذاکره کردن، انتظاری غیر از رسیدن 
به نتیجه می توان داشت؟! طرف مقابل هم قطعاً دنبال به دست آوردن نتیجه است. آنچه 
مهم است این که طرف ایرانی با هشیاری درصدد باشد نتیجه ای منطقی که منافع کشور را 
تضمین کند به دست بیاورد.شنیده می شود گروه جدید مذاکره کننده درصدد است همه چیز را 
از ابتدا شروع کند و راه پیموده شده را نادیده بگیرد. اگر مذاکره کنندگان جدید چنین تفکری 
دارند، باید بدانند بر خلاف شعاری که می دهند، در پی مذاکره نتیجه محور نیستند، زیرا این 
تفکر به اتلاف وقت منجر و عملًا به مذاکره برای مذاکره تبدیل خواهد شد. اگر گروه قبلی 
مذاکره کننده نتوانست به نتیجه نهائی برسد به این دلیل بود که موانعی از داخل کشور بر سر 
راه داشت. آن موانع، مخصوص دولت قبلی و گروه قبلی مذاکره کننده بودند و دولت فعلی با 
آن ها مواجه نیست. بنابراین، گروه مذاکره کننده جدید می تواند بدون برخورد با مانع به پیش 
برود و مذاکره را به نتیجه برساند. اگر این مذاکرات از همان نقطه که قبل از انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ رها شد ادامه پیدا کند، با توجه به اینکه موانع برداشته شده، قطعاً خیلی زود 

به نتیجه خواهد رسید.
نماینده مجلس خطاب به وزیر ارتباطات: پایتان را از روی سیم بردارید

نماینده مردم جیرفت در مجلس یازدهم از کاهش سرعت اینترنت در کشور انتقاد کرد و 

خطاب به وزیر ارتباطات گفت: پایتان را از روی سیم بردارید.ذبیح الله اعظمی در جلسه علنی 
امروز)یکشنبه( مجلس شورای اسلامی خطاب به عیسی زارع پور گفت: سرعت اینترنت نه 
تنها افزایش نیافت بلکه به شدت کاهش یافت به طوری که دانش آموزان و دانشجویان دچار 
مشکل شدند و فضای کسب و کار آسیب دیده است. آقای وزیر! پایتان را از روی سیم بردارید.

نماینده مردم جیرفت در مجلس گفت: طبق اعتراف همکارانتان زیرساخت های اینترنت در 
استان کرمان مشکل اساسی دارد. فورا اقدامی کنید.وی با بیان اینکه آیا نمایندگان مجلس 
برگه دریافتی حقوق کارمندان قوه قضائیه استان ها را دیده اند، گفت: حقوق یک کارمند دادگاه 
با سابقه بیش از ۱۰ سال، کمتر از پنج میلیون تومان است. لطفا با طرح تسری حقوق کارکنان 
قوه قضائیه از حق از عزیزان دفاع کنید.اعظمی در تذکری به وزیر تعادن، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: دانش آموختگان از خیر رفاه و آسایش گذشتند. به جای اینکه نیروی انسانی و دانش 
آموختگان را سر کار بگذارید، به آنها شغل بدهید. به خصوص برای دانش آموختگان حوزه 
کشاورزی شغل بدهید و برای ناظران بخش کشاورزی فکری بکنید تا از ظرفیت آنها برای 

توسعه بخش کشاورزی استفاده شود.
انتقاد نماینده مجلس از سید حسن خمینی

نماینده مجلس با انتقاد از بسته بودن حرم در هنگام نماز صبح گفت: حرمی که چند ده میلیارد 
برایش خرج شده امروز حتی کارکرد یک نمازخانه را ندارد!چند روز صحنه تاسف باری دیدم. 
درحالی که مردم در سرما در چادر به سر می بردند حرم امام)ره( هنگام نماز صبح تعطیل بود.

تولید آستان حرم امام خمینی)ره( در زمانی که کشور نیاز به فعالیت فرهنگی دارد باید پاسخگو 
باشد که چرا وضعیت حرم به این شکل تاسف بار است؟

صحنه ای عجیب در جریان جلسه رای اعتماد مجلس
در حالی جلسه بررسی صلاحیت یوسف نوری، وزیر آموزش و پرورش برگزار شد که سید ناصر 
حسینی پور، نماینده مردم گچساران، بی توجه به جلسه رای اعتماد، مشغول خواندن کتابی 

به نام »پایی که جا ماند« بود.
کنایه یک فعال سیاسی به احمدی نژاد: دوری از قدرت معجزه می کند!

زیدآبادی نوشت که گویا آقای احمدی نژاد سخنان و برنامه های دولت خود را در هشت 
سال ریاست جمهوریش به کلی از یاد برده است؛ زمانی که از حفر بی رویۀ چاه برای 
توسعۀ کشاورزی قاطعانه دفاع می کرد. گفته می شود در طول ریاست جمهوری او 
حدود سیصد هزار چاه غیرقانونی حفر شده است! بدون شک او در پدید آمدن بحران 
کنونی آب اگر بیش از دیگران مقصر نباشد، حتماً کمتر نیست.احمد زیدآبادی در کانال 
تلگرامی خود نوشت: »آب کم است ولی هست، مدیریت مصرف و توزیع آن نامناسب 
است. خوب مدیریت نمی کنند و بعد مردم را به جان هم می اندازند....مردم بیچاره 
چه گناهی کرده اند که اسیر یک عده مدیران و مقامات شده اند!«عبارات بالا سخنان 
محمود احمدی نژاد دربارۀ اعتراض مردم شهرهای اصفهان و شهرکرد به نحوۀ توزیع 
آب است. به نظرم حذف از گردونۀ قدرت در جمهوری اسلامی معجزه می کند! ای 
کاش می شد ترتیبی داد تا تمام صاحبان قدرت برای دوره ای از آن دور بمانند، آنگاه 
همه مدافع سرسخت حقوق مردم، آزادی، دمکراسی، عدالت و توسعه می شدند. این را 

به طعنه نمی گویم. واقعاً کارساز است!«
مُهر محرمانه شورای نگهبان مانع پاسخگویی افراد می شود

حسین میرمحمد صادقی حقوقدان و سخنگوی پیشین قوه قضاییه در گفت وگویی در 
خصوص تلاش های جدید علی لاریجانی برای علنی شدن دلایل عدم احراز صلاحیت 
خود از سوی شورای نگهبان در انتخابات ریاست جمهوری، اظهار داشت: شیوه ای که 
افراد و  اثرگذاری منفی بر روی حیثیت  شورای نگهبان در پیش گرفته است، موجب 
شخصیت های سیاسی خواهد شد.وی تأکید کرد: وقتی یک فرد با نظر منفی شورای 
نگهبان مواجه می شود، تلاش می کند پاسخ ها و استدلال های خود را مطرح کند. اما 
نکته تأمل برانگیز این است که این شورا با یک مهر محرمانه روی نامه دلایل اعلامی 
خود، مانع از پاسخگویی طرف مقابل می شود.این حقوقدان با انتقاد از رفتار دوگانه شورای 
نگهبان، تصریح کرد: شورای نگهبان با اعلام علنی عدم احراز صلاحیت یک فرد موجب 
هتک حیثیت وی می شود و زمانی هم که فرد اصرار دارد که دلایل عدم احراز صلاحیت 
خود را علنی دریافت کند، به وی نامه ای را ارسال می کنند که بر روی آن مهر محرمانه 

درج شده است.

میز خبر
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یادداشت

ما در علوم انســانی رشــد نداشــته ایم، زیرا رشــد باید با 
نظریه پــردازی انجام پذیرد و نظریه پــردازی خودش با دو 
مقدمه لازم، امکان دارد؛ یکی نقد اســت و دیگری مسئله. 
یعنی ما باید نخســت در جامعه مــان با نقد رایج و همگانی، 
کاســتی هایمان را مشــخص کنیم. در قدم دوم مشکلات 
خودمان را که همان کاستی هاســت مشــخص کنیم. و در 
قدم سوم با نظریه پردازی به حل آن مشکلات و بن بست ها 
اقدام کنیم تا علوم انسانی بتواند به رشد لازم دست یابد اما 
دریغا که در جامعه ما نقد خریدار ندارد و تحقیر هم می شود 
و کســی را که نقد جدی داشته باشد کنار می زنند و تحویل 
نمی گیرند. چون نقد نداریم شــناختی از مشکلاتمان نداریم 
و چون شــناخت از مشکلاتمان نداریم مسئله نداریم و چون 

مسئله نداریم نظریه پردازی نداریم.
برای اینکه بتوانیم در عرصه علوم انسانی نظریه پرداز داشته 
باشــیم، باید اجازه نقد بدهیم و از نقد جدی قدردانی کنیم. 
سپس کاســتی هایمان را که با نقد روشــن شده اند، مسئله 
جدی خودمان قرار بدهیم، آنگاه محققان جامعه را برای حل 
این مشکلات فراخوانیم. آنگاه ما می توانیم در جهت توسعه 

علوم انسانی کشورمان گام برداریم.

رییس کل دادگستری استان

وضعیت پارکینگ ها در خراسان شمالی 
قابل قبول نیست

رئیس شــورای قضایی استان گفت: متأسفانه طی 
بازدیدهای به عمل آمده مشخص شد که وضعیت 
فعلی پارکینگ های وسایط نقلیه در استان نه تنها 
قابل قبول نیســت بلکه این معضل در حال حاضر 

به عنوان یک نگرانی جدی مطرح شده است.
رئیس کل  زاده،  براتی  حجت الاسلام والمســلمین 
دادگستری خراسان شــمالی در هشتمین نشست 
شورای قضایی خراسان شمالی با اشاره به ضرورت 
در نظر گرفتن موازین قانونی طی تمامی مناسبات 
اداری و کاری ازجملــه در جریان صدور و اجرای 
مصوبات شــورای قضایی اســتان اظهــار کرد: 
مهم ترین اصل این است که پیش از صدور، ابلاغ 
و اجرای  مصوبات هر جلســه ای با اجماع نظرات 
و دیدگاه های مطروحه، ابعاد مختلف یک تصمیم 
بررسی و با ســازوکارهای قانونی منطبق شود تا 
آن مصوبات در آینده دارای قابلیت اجرایی باشــد 
و از انتقادات مشــکل آفرین و ایــرادات و نواقص 
که ممکن اســت متعاقباً شکل گیرد،مصون بماند 

و  نیز از چالش های احتمالی و دردســرهای بعدی 
پیشگیری شود.

وی بابیان اینکه در ســال جاری کشــور و استان 
خراسان شمالی با مشکلات عدیده ناشی از کمبود 
منابع آبی در ابعــاد مختلف اجتماعی مواجه بوده؛ 
اظهــار کرد: در حــوزه منابع آبــی باید به نحوی 
برنامه ریزی و وضعیت را مدیریت کنیم که بتوانیم 
با تأمین نیازها، بــه نحو مؤثری از تبعات منفی و 

نگرانی ها و  آلام مردم بکاهیم.
رئیــس کل دادگســتری خراسان شــمالی حفظ و 
و  یکپارچگی،مهربانی،همدلی  وحــدت،  تقویــت 
همراهی مسؤولین با یکدیگر و نیز مردم با مدیران 
و مســؤولین را مهم ترین رکن حصول موفقیت در 
امور برشمرد و بیان کرد: با  شکل گیری این وفاق 
و  انسجام و باهدف گذاری دقیق و البته با رعایت 
قوانین و مقررات اســت که  می توان امیدوار بود 
علاوه بر تحقق اهداف و برنامه های پیش بینی شده  

به موفقیت های بزرگ دست یافت.

رئیس شــورای قضایی اســتان با تأکید مضاعف 
بر ضرورت صیانــت از حقوق عامه به بازدیدهای 
میدانی اخیــر از پارکینگ های وســایط نقلیه در 
استان و مشکلات عدیده  موجود در این خصوص 
اشــاره و تصریح کرد:متأســفانه طی بازدیدهای 
به عمل آمده  مشــخص شــد کــه وضعیت فعلی 
پارکینگ هــای وســایط نقلیه در اســتان نه تنها 
قابل قبول نیســت بلکه این معضل در حال حاضر 
به عنوان یک نگرانی جدی مطرح شــده و دستگاه 
قضایی این مســأله را یک مطالبه جدی از سوی 
افکار عمومی تلقی می کند و  با عزم راسخ و اراده 
جدی  مصمم به پیگیری و رفع مشکلات مبتلابه 

است.
وی بابیــان اینکــه تحقیقاً احرازشــده که میزان 
قابل توجهــی از خودروهای توقیفی و یا نگهداری 
شــده در پارکینگ های اســتان صرفــاً درنتیجه 
اقدامــات پلیــس بــه پارکینگ منتقل شــده و 
تنهــا درصد کمــی از این موارد ناشــی از صدور 

دســتورهای قضایی است؛ از تشــکیل کارگروه 
ویژه ای متشکل از معاون اجتماعی و پیشگیری از 
وقوع جرم دادگستری کل استان،دادستان عمومی 
انقلاب مرکز اســتان،معاون قضایی رئیس کل  و 

دادگســتری در حفظ حقوق شهروندی،پلیس راه و 
دیگر دستگاه های مرتبط  به منظور رفع مشکلات 
موجــود، ســامان دهی و تعییــن تکلیف وضعیت 

پارکینگ های استان خبر داد.

مدیرکل تجهیز و نوسازی مدارس خراسان شمالی از 
استاندارد ســازی حدود ۱۰۰ درصد وسایل گرمایشی 

مدارس استان خبر داد.
امین فلاح کوشــکی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
شروع فصل سرما و تجهیز وسایل گرمایشی مدارس 
اســتان بیان کرد: تقریبا ۱۰۰ درصد مدارس اســتان 
مجهز به وسایل گرمایشی اســتاندارد هستند و هیچ 

مدرسه ای در استان، بخاری نفتی ندارد.
فلاح کوشکی تعداد مدارس استان را یک هزار و ۵۰۰ 
مدرســه اعلام کرد و افزود: از این تعداد ۶۳۲ مدرسه 
مجهز به بخاری هوشــمند هرمتیــک و باقی آن ها 

مجهز به پکیج و موتورخانه هستند.

وی ادامه داد: اکنون صرفا هشت مدرسه باقی مانده تا 
به بخاری هوشــمند یا موتورخانه مجهز شود که جزو 
مدارس بزرگ شهرستان بجنورد است و این اقدام نیز 

حدود ۱۳ میلیارد تومان هزینه دارد.
مدیرکل نوســازی و تجهیز مدارس خراسان شمالی 
ادامه داد: براســاس برنامه ریزی انجام شده تا اواسط 
سال آینده نیز این مدارس مجهز به موتورخانه خواهند 
شــد.وی با بیان اینکه طی سال ۹۷ تمام بخاری های 
نفتی مدارس استان به دستور استاندار جمع آوری شده 
است، اظهار کرد: در سال ۹۸، با دریافت اعتباری بالغ 
بر ۱۲ میلیارد تومان، ۲۸۲ مدرســه  و حدود دو هزار 
کلاس درس را مجهز به وســایل گرمایشی استاندارد 

کردیم.
فلاح تأکید کرد: خطر گازگرفتگی توســط وســایل 
گرمایشــی مدارس، دانش آموزان اســتان را تهدید 
نمی کند و در این موضوع جزو اســتان های پیشــرو 

هستیم.
ایــن مقام مســئول در پایان با اشــاره به تخصیص 
اعتبــار ۶ میلیــارد و ۵۰۰ میلیون تومانــی به منظور 
تعمیر فضاهای آموزشــی اســتان، تصریح کرد: این 
اعتبار توسط آموزش و پرورش به استان تعلق گرفته 
که از این اعتبــار دو میلیــارد و ۵۰۰ میلیون تومان 
به شهرســتان های اســتان به منظور تعمیر وســایل 

گرمایشی تخصیص داده شده است.

 معاون فرهنگی و تبلیغاتی ســتاد نماز جمعه خراسان 
شــمالی از برگزاری چهارشنبه های قرآنی با مشارکت 

مردم و فعالان قرآنی خبر داد.
امید ایزانلو در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به اینکه 
یکی از اهداف چهارشــنبه های قرآنی اســتعدادیابی 
بین نســل جدید اســت، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
محفل قرآنی متمرکزی در مرکز استان وجود نداشت، 
چهارشــنبه های قرآنی با مشــارکت مردم و فعالان 
قرآنی آغاز به کار کــرد و یکی از اهداف این محفل 

استعدادیابی بین نسل جدید است.
وی با بیان اینکه تاکنون ســه جلســه از این محفل 
برگزار شده است، افزود: در این محفل قاریان استانی 
به تلاوت آیات کلام الله مجید می پردازند و تفســیر 
موضوعی قرآن نیز با حضور اســاتید اســتانی برگزار 

می شود.
معاون فرهنگی و تبلیغاتی ســتاد نماز جمعه خراسان 
شــمالی با تأکید براهمیت حضور نسل جوان در این 
محفل، تصریح کرد: متأســفانه شاهد کمرنگ شدن 
فعالیت قاریان نسل جدید هســتیم و یکی از اهداف 
این محفل شناسایی ظرفیت های انسانی در این حوزه 

است.
وی ادامه داد: برای شناســایی مستعدان این حوزه از 
ظرفیت دستگاه هایی مانند آموزش و پرورش استفاده 
شــده است و مهم است که این محفل پایدار بماند تا 

جامعه قرآنی استان منسجم تر فعالیت کند.

ایزانلو با بیان اینکه محفل چهارشــنبه های قرآنی در 
محل حسینیه شهدا واقع در مصلای امام خمینی )ره( 
برگزار می شود، اضافه کرد: این محفل همزمان با نماز 
مغرب و عشــاء برگزار می شــود که در برخی از این 

جلسات نماینده ولی فقیه نیز حضور دارد.

آنفلوآنزای فصلی، بیماری تنفســی است که موارد ابتلا به آن ها با سرد شدن هوا و 
قرار گرفتن در فصول پاییز و زمستان افزایش پیدا می کند.

هرچند پاییز و زمســتان امســال، همه گیری کووید-۱۹ بیشترِ توجهات را به خود 
جلب کرده اما بیماری های تنفســی دیگری از قبیل آنفلوآنزا نیز وجود دارد که خطر 
شــیوع آن با سرد شــدن هوا، قریب الوقوع بوده و تشخیص آن برای بیمار دشوار 

است.
اکنــون با توجه به کاهش محدودیت های کرونایی و در شــرایطی که همه گیری 
کووید-۱۹ ادامه دارد، برخی پیش بینی می کنند شــیوع آنفلوآنزا در ســال جاری 

نگران کننده خواهد بود.
قطعاً امســال نیز توجه به توصیه هایی نظیر شستشوی مرتب دست ها، حفظ فاصله 
اجتماعی، اســتفاده از ماســک و مراقبت از کودکان بیمار در خانه باید مورد توجه 

همه مردم قرار گیرد.
در پی نگرانی ها از شــیوع آنفلوآنزا در برخی نقاط کشــور، یک مسئول در دانشگاه 

علوم پزشکی، توصیه هایی برای مبتلا نشدن به این بیماری ارائه کرد.
رئیس گروه بیماری های واگیردار دانشــگاه علوم پزشکی خراسان شمالی در گفت 
و گو با ایســنا در این باره گفت: آنفلوآنزا یک بیماری ویروسی است که بخش های 
بالایی مجراهای تنفســی را درگیر می کند بــه گونه ای که این بیماری ناگهان رخ 
می دهد و نشــانه هایی مانند تب، کوفتگی و درد در بدن، سردرد، خستگی، از دست 

دادن اشتها، سرفه خشک و گلوی دردناک یا خشک را بروز می دهد.
فیــض ا... برزگر افــزود: ویروس آنفلوآنزا از فردی به فرد دیگر منتقل می شــود و 
قطره های کوچکی از ســرفه یا عطسه دیگران، چیزهایی مانند دستمال یا حوله که 
به مایع بینی یا گلوی فرد بیمار آلوده شــده باشد یا تماس با دست آلوده فرد مبتلا، 
می تواند شــما را بیمار کند، بنابراین شستن دســت ها، به ویژه در فصل های پاییز و 

زمستان به شدت توصیه می شود.
وی درباره چگونگی پیشــگیری از آنفلوآنزا، اظهارکرد: با تزریق واکسن به صورت 

هرســاله، می توان از ابتلا به آنفلوآنزا پیشگیری کرد و بسیاری از افراد می توانند از 
این طریق از ابتلا به آن در امان باشند.

وی گفت: در افراد ۶ ماه تا ۹ ســال که برای اولین بار واکســن آنفلوآنزا را تزریق 
می کنند، دو نوبت تزریق واکسن لازم است و در صورت تجویز پزشک منعی برای 

دریافت این واکسن وجود ندارد.
رئیس گروه بیماری های واگیردار دانشــگاه علوم پزشکی خراسان شمالی همچنین 

اضافه کرد که واکسن آنفلوآنزا منع مصرف برای زنان باردار و شیرده ندارد.
برزگر با اشــاره به تفاوت های آنفلوآنزا با ســرماخوردگی، خاطرنشان کرد: به طور 
معمول نشانه های آنفلوآنزا شدیدتر است و بیمار اغلب نسبت به سرماخوردگی زمان 

بیشتری از کار و مدرسه بازمی ماند.
وی با اشــاره به این که برخی مبتلایان به ویروس آنفلوآنزا بدون مشکل جدی از 
ایــن بیماری رهایی می یابند، افزود: گاهی بیماری بــه عفونت باکتریایی، از جمله 
عفونت گوش، عفونت سینوس ها یا عفونت مجراهای تنفسی )برونشیت( می انجامد.

وی در پاسخ به این سؤال که افراد آلوده به این ویروس تا چند روز می توانند ناقل 
باشــند؟ افزود: این بیماران یک روز پیش از این که نشانه های بیماری بروز کند تا 
پنج روز پس از بروز آن، می توانند دیگران را آلوده کنند؛ بنابراین، ممکن است شما 
زمانی که هنوز نمی دانید به این بیماری دچار شده اید، آن را به دیگران انتقال دهید.

مهری فرشــاد بــا بیان اینکه در ۹ ماه نخســت 
امســال اهدا عضو در استان افزایش داشته است، 
گفت: در این مدت اعضای ۳ بیمار مرگ مغزی به 
بیماران نیازمند و متقاضی عضو اهداء شده است 
در حالی که این رقم در مدت مشابه سال گذشته 

صفر بوده است.
 مهــری فرشــاد، مســئول واحد فراهــم آوری 
اعضای معاونت درمان دانشــگاه علوم پزشــکی 
خراسان شــمالی اظهارکرد: همه گیری کرونا بر 
وضعیــت پیوند اعضا در جهان بســیار تاثیر گذار 
بــوده و منجر به کاهش آن شــده اســت اما در 
خراسان شــمالی اهدا و پیوند عضو افزایشی بوده 

است.
وی افزود: در مدت زمان یاد شده اعضای  ۳ بیمار 
مرگ مغزی به بیمــاران نیازمند و متقاضی عضو 
اهداء شــده اســت در حالی که این رقم در مدت 

زمان مذکور در سال گذشته صفر بوده است.
وی با تاکید بر ترویج فرهنگ اهدای عضو، عنوان 
کرد: امســال ۱۲ مورد مرگ مغزی داشــتیم که 
اعضای ۳ مورد از آن ها به بیماران نیازمند پیوند 
عضو اهدا شد و اعضای ۵ مورد دیگر که رضایت 

خانواده جلب شده بود برای اهدا مناسب نبود.
وی اضافه کرد: در هر ۱۰ دقیقه یک نفر به لیست 
انتظــار پیوند عضو اضافه می شــود و در هر دو 
ســاعت یک بیمار نیازمند به پیوند جان خود را از 
دســت می دهد این در حالی است که در هر ۱۲ 
ســاعت یک بیمار موفق به دریافت عضو حیاتی 

شده و به زندگی برمی گردد.
وی با بیان این که با اهدای اعضای هر فرد مرگ 
مغزی می توان بــه ۸ بیمار نیازمند زندگی دوباره 
بخشید، افزود: با اهدای بافت  ها نیز از یک تا ۵۳ 

نفر از معلولیت نجات می یابند.

رئیس ســازمان صمت خراسان شمالی گفت: ستاد رفع 
موانع تولید کشور نیز مشکل ۸ مصوبه خراسان شمالی 

را حل نکرد.
حســین حاجی بگلو، در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به 
نقص قوانین و به روز نبودن قوانین بانکی، اظهار کرد: 
برای واحدهای تولیدی و صنعتی، در کارگروه تســهیل 
و رفع موانع تولید اســتان ۸ مصوبه داشــتیم اما چون 
پرداخت این میزان تسهیلات از اختیار و توان بانک های 
استان خارج است، درخواســت تشکیل ستاد تسهیل و 

رفع موانع تولید در کشور را دادیم.
وی افزود: با این که این ستاد با حضور استاندار، معاونان 
اســتاندار، وزیر و معاونان وزیر تشکیل شد اما هیج یک 

از مصوبه ها اجرایی نشده است.
رئیس سازمان صمت خراسان شمالی اضافه کرد: هفته 
گذشته رئیس جمهور دســتور انجام این مصوبه ها در 

بانک های استان را داد.
حاجی بگلــو مجموعه هایی ماننــد آذین فورج، فولاد 
کیمیای صبــا و آلومینا را که طرح های توســعه ای و 
زیرســاختی دارند و می توانند در ارز آوری برای استان 
مؤثــر باشــند را از جمله پرونده هایی دانســت که در 
ســتاد کارگروه تســهیل و رفع موانــع تولید هم هنوز 

مشکلاتشان برطرف نشده است.
وی مشــکلات پولی، بانکی و زیرســاختی واحدهای 
تولیدی را از عمده مســائل مطرح در اســتان اعلام و 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضر ۱۵ شــهرک و نواحی 
صنعتی و ۳۴۱ واحد صنعتی در اســتان داریم که حدود 

۱۰ درصد آن ها غیرفعال شده اند.
حاجی بگلو اظهار کرد: کارگروه تســهیل و رفع موانع 
تولید به منظور رسیدگی به مشکلات واحدهای تولیدی 
و صنعتی ماهانه ســه چهار جلسه در استان برگزار می 
کند و مصوباتی دارد کــه مطابق قانون معضلات رفع 
می شــود.وی بیان کرد: اگر عاملان بانک یا دســتگاه 
های اجرایی تعهدی به اجرای مصوبه ها نداشته باشند 

و عملیاتی نشود، باید جوابگوی قانون باشند و دستگاه 
قضائی می تواند ورود پیدا کند.

حاجی بگلو اضافه کرد: در ســال گذشته ۱۴۷ مصوبه 
داشــتیم که ۸۵ درصد آن ها اجرایی شد و امسال هم 
طی ۲۵ جلســه، تاکنون حدود ۱۰۰ مصوبه داشتیم که 
عمدتا مشکلات بانکی است؛ چراکه بسیاری از بانک ها 
نســبت به منابعی که دارند، مصارف را در اختیار استان 

قرار نمی دهند.
وی بــا بیان این که بانک هــای دولتی از جمله بانک 
ملی، توســعه تعاون و کشاورزری همراهی و هزینه می 
کنند، افزود: متأسفانه بانک های خصوصی تنها ۵ تا ۱۰ 
درصد هزینه می کردند و بقیه منابع به خارج از اســتان 
می رفت که بــا ورود نمایندگان مجلس، اســتاندار و 
معاون اقتصادی استاندار، موضوع پیگیری شد و اکنون 

۳۵ درصد منابعشان در استان هزینه می شود.
حاجی بگلو ادامه داد: امســال در بنــد الف تبصره ۱۸ 
قانون بودجه، از ۳۲ هزار میلیارد تومان اعتبار در بخش 
اشــتغال و صنایع، ۶ هزار میلیــارد تومان آن در اختیار 

وزارت صمت گذاشته شده است.
وی بــا بیان این که در جذب منابع مشــکلی نداریم و 
عمده مشــکلات مربوط به بروکراسی اداری بانک ها 
در زمینــه تضامین و ضمانت نامه ها اســت، افزود: با 
توجه به این که در جنگ اقتصادی هستیم، بسیاری از 
تولیدکنندگان مشکل تأمین منابع مالی در ثبت سفارش 
دارند.حاجی بگلو ادامه داد: از ۴۴ واحدی که در شهرک 
های صنعتی استان غیرفعال شده، ۲۸ مورد آن مربوط 
به سازمان صمت اســت که عمدتا مشکلات انشعاب، 

بانک، مالیات و تأمین اجتماعی دارند.
وی اضافه کرد: مشــکلات مالیاتی و انشــعابات را در 
کارگــروه اســتان رفع می کنیم اما در مــواردی که از 
حوزه اختیارات مدیران عامل بانکی استان خارج است با 
مشکل مواجه می شویم و اکنون به سمتی می رویم که 

اختیارات مدیران عامل بانک ها در استان بیشتر شود.

مدیرکل تجهیز و نوسازی مدارس خبر داد:
خیال خراسان شمالی از خطر گازگرفتگی در مدارس آسوده است

معاون فرهنگی و تبلیغاتی ستاد نماز جمعه خراسان شمالی:

چهارشنبه های قرآنی یا مشارکت مردم در بجنورد برگزار می شود

نگرانی  از شیوع آنفلوانزا در برخی نقاط کشور؛

چه کنیم تا آنفلوآنزا نگیریم؟ 

مسئول واحد فراهم آوری اعضای دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی:

 افزایش اهدا و پیوند عضو 
در خراسان شمالی

رئیس سازمان صمت استان مطرح کرد:
عجز ستاد رفع موانع تولید کشور در رفع مشکل 

مصوبات خراسان شمالی

مشاور فرمانده سپاه خراسان شمالی:
اخلاص شهدا عامل جاودانه ماندن 

راه و تفکر آن ها است

مشاور فرمانده سپاه خراســان شمالی با اشاره به نمایش 
قدرت ایران در صحنه های جهانی، گفت: این مسئله به 
خاطر فداکاری شهدا اســت و از این پس نیز راه و تفکر 

شهدا ماندگار خواهد بود.
ســرهنگ محمدرضا شــجاع پیش از ظهر یک شنبه در 
یادواره شــهدا شــیروان، اظهار کرد: آرمان گرایی شهدا 
باعث شد ایران در نمایش قدرت حرف اول را بزند و این 

مسیر ادامه دارد زیرا شهدا الگو قرار گرفته اند.
مشــاور فرمانده سپاه خراسان شــمالی ادامه داد: کشور 
ایران امروز در جهان پاسدار اصلی ارزش های اسلامی و 
انقلابی اســت؛ ارزش های مقدسی که بسیاری از جوانان 

برای حفظ و گسترش آن از جان خود مایه گذشتند.
وی با بیان اینکــه بیش از ۳۰ درصد توان رزم در دوران 
دفاع مقدس را مجموعه دانش آموزی تشــکیل داده بود، 
افزود: نقش دانش آموزان در جنگ هشت ساله کم نظیر 

بود.
شــجاع تصریح کرد: شهدا تمام اخلاص خود را پای کار 
آوردند و غرور و خودپسندی برای آنان ممنوع بود. همین 
مسائل باعث بقای تفکر شــهدا شده است لذا این مسیر 

همواره به پیش می رود.
وی در انتها گفت:: شــهدا با رشــادت های خود در دل ها 
ماندگار شــدند و حفظ یاد و خاطره آنان کماکان باید در 

تمام حوزه های انقلابی در دستور کار باشد.
بزرگترین بدهکار بانکی کیست؟

شناســایی بدهکاران بانکی به ویژه رقم درشت ها همواره 
موضوع مهم و چالشی در شــبکه بانکی بوده که شواهد 
حاکی از آن اســت که تاکنون اقــدام چندان موثری در 

شناسایی و وصول بدهی آن ها صورت نگرفته است.
در همین راستا احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد در راستای 
شفافیت از بانک مرکزی خواسته که بانک ها را ملزم کند 
اســامی ابربدهکاران خود را هر ســه ماه یکبار در سایت 
بانک مورد نظر منتشــر کنند که تاکنون پاسخی از سوی 

بانک مرکزی به این درخواست داده نشده است.
اســامی ابربدهکاران بانکی به جدال های لفظی انتخابات 
ریاســت جمهــوری هم راه یافتــه بــود و در مناظرات 
ســیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، عبدالناصر 
همتی_ یکی از نامزدها و رئیس سابق بانک مرکزی- با 
ارائه کاغذی دست نوشته نام ۱۱ بدهکار عمده بانکی را در 
اختیار سید ابراهیم رئیسی قرار داد که نام بدهکاران عمده 
بانکی در آن به ترتیب دانیال زاده، عظام، صدرهاشمی نژاد، 
العقیلــی، اقدامیان، فلاحتیان، شــفیعی، گرامی، ایزدپناه، 
رســتمی صفا و ریخته گران ذکر شده بود. حال با گذشت 
بیش از ۱۰۰ روز از فعالیت دولت ســیزدهم، مشــخص 
نیست دولت چه اقداماتی برای وصول معوقات این افراد 

انجام داده است.
فــارغ از ابهامات رقــم مطالبات غیرجــاری بانک ها که 
تازه ترین اعلام در این باره حاکی از رقم ۲۳۶ هزار میلیارد 
تومان اســت و اینکه انتشار صرف اسامی این بدهکاران 
تا چه انــدازه در کاهش و وصول این معوقات موثر بوده، 
بدهی دولت به سیســتم بانکی و قفل شدن بخش قابل 
توجهــی از منابع بانک ها نیز از دیگــر چالش های نظام 
بانکی است که نه تنها تاکنون راهکارهای ارائه شده برای 
تســویه این بدهی موثر نبوده بلکه میزان این بدهی نیز 

همواره در حال افزایش است. 
بدهی دولت به سیســتم بانکی، دســت آن را در تأمین 
نقدینگی و اعطای تسهیلات می بندد. طبق آمارها بانک 
مرکزی تا پایان شــهریور ماه امسال مجموع بدهی های 
بخش دولتی به سیستم بانکی به ۶۵۵ هزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان رســیده که در مقایسه با پایان سال ۱۳۹۹ معادل 

۱۶.۹ درصد افزایش نشان می دهد.
از مجموع بدهی بخش دولتی به سیســتم بانکی، معادل 
۶۰۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان مربوط به خود دولت است 
که رشد ۱۷.۴ درصدی داشــته و حدود ۵۴ هزار میلیارد 
تومان دیگر به شــرکت ها و مؤسسات دولتی اختصاص 
دارد که در مقایســه با پایان سال گذشــته ۱۰.۹ درصد 

افزایش یافته است. 
ایــن ارقام در حالی ثبت شــده اســت که کارشناســان 
اقتصــادی، دولــت را بزرگترین بدهکار سیســتم بانکی 

می دانند. 

خبر
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یک کارشناس اقتصاد مسکن با بیان اینکه رشد نسبی 
معاملات و قیمت مســکن در آبان ماه اهمیت چندانی 
ندارد گفــت: اگر برجام به نتیجه برســد احتمالا بازار 
ملک به رونق نسبی می رســد اما ظرفیتی برای رشد 

سنگین قیمت ندارد.
عباس زینعلی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: افزایش 
۱.۲ درصدی قیمت و رشــد ۳۳ درصــدی معاملات 
مسکن شــهر تهران در یک ماه گذشــته از دو علت 
رخــوت بازارهای موازی و نزدیک شــدن به ماههای 
پایانی سال نشأت می گیرد. در واقع کم تحرکی بورس، 
ارز و طلا باعث شد برخی ســفته بازان اقدام به خرید 
مســکن کنند تا شــب عید آن را با مقداری ســود به 

فروش برسانند.
وی افــزود: من تحــرک فعلی بازار امــلاک را رونق 
نمی بینــم؛ چرا که مصرف کننــده واقعی قدرت خرید 
ندارد و تا زمانی که این توان ایجاد نشــود ظرفیتی در 
بازار به وجود نخواهــد آمد. برخی از فعالان اقتصادی 

در بازارهای موازی امکان ســرمایه گذاری را ندارند تا 
بتواند ســود قابل ملاحظه ای ببرنــد، به همین دلیل 
برای افزایش یا تثبیت ســرمایه در شــرایط تورمی به 

سمت مسکن آمدند.
این کارشــناس بازار مســکن با بیان اینکه مذاکرات 
هســته ای در سرنوشت بازار مسکن اثرگذار خواهد بود 
گفت: اخباری که از نزدیک شــدن به زمان مذاکرات 
شــنیده می شود در تصمیم گیری برای سرمایه گذاری 
در تمامــی بازارها تاثیرگذار اســت. به هر حال بخش 
قابل توجهی از نقدینگی کشور به صورت سپرده گذاری 
مردم در بانکها است که در صورت نتیجه بخش بودن 
برجام می تواند خارج شــود و به هریــک از بازارهای 
مسکن، بورس، طلا، ارز یا ارزهای دیجیتال ورود کند.

زینعلــی تاکید کرد: به ثمر رســیدن برجــام به رونق 
معاملات مســکن منجر می شود اما همانطور که گفتم 
ظرفیتی برای رشــد قیمت وجود ندارد. دســت کم در 
کوتــاه مدت این احتمال بعید اســت. پیش بینی بنده 

یناســت که تا پایان سال همین روند ریزنوسانات را در 
بازار مسکن خواهیم داشت.

وی طرح نهضت ملی مسکن را در وضعیت بازار ملک 
بی تاثیر دانســت و گفت: اثر این پروژه همان ابتدای 
ثبت نام به شکل افت معاملات خود را نشان داد و تاثیر 
دیگری نخواهد داشت. اگر این طرح به نتیجه برسد و 
دولت موفق به اجرای آن شود احتمال سه تا چهار سال 
دیگر نتایج آن بروز می کند اما فعلا نمی توان به اثرات 

آن در بازار خوشبین بود.
بنابراین گزارش، آبان ماه ۱۴۰۰ متوســط قیمت یک 
متر مربع مســکن در شهر تهران ۳۲ میلیون و ۹ هزار 
تومان بوده که نســبت به ماه قبل و مدت مشابه سال 
قبل به ترتیب ۱.۲ و ۱۷.۷ درصد افزایش یافته اســت. 
تعداد معاملات انجام شــده در این ماه نیز حدود ۷.۳ 
هزار فقره بود که نســبت به ماه قبل  و در مقایســه با 
ماه مشــابه در سال قبل به ترتیب ۳۳.۵ و ۶۳.۵ درصد 

افزایش را نشان می دهد.

شـرکت آلومینـای جاجـرم تنهـا تولیـد کننـده پـودر 
از  بسـیاری  خـوراک  کـه  اسـت  ایـران  در  آلومینـا 
کنـد. تامیـن مـی  را  داخـل کشـور  کارخانـه هـای 

سـالانه در ایـن واحـد تولیـدی حـدود ۲۴۰ هـزار تن 
پـودر آلومینـا و ۱۰ هزار تن شـمش آلومینـا ایجاد می 
شـود کـه قسـمتی از نیـاز کشـور را تامیـن مـی کند، 
ایـن واحد تولیدی اسـتراتژیک در کشـور بـرای انجام 
تولیـد نیـاز بـه مـاده اولیـه بوکسـیت دارد و در همین 
راسـتا بـرای تامیـن نیازهـای خود اقـدام به اکتشـاف 

معـدن در داخـل اسـتان و خـارج آن کرده اسـت.
معـدن »تـاش« در اسـتان سـمنان یکـی از معادنـی 
اسـت کـه پروانه بهـره بـرداری آن متعلق به شـرکت 
آلومینـای جاجـرم اسـت امـا از سـال ۹۸ دیگـر اجازه 
برداشـت از ایـن معـدن به شـرکت مذکور داده نشـد. 
ایـن در حالـی اسـت کـه تـاش یکـی از تامیـن کننده 
هـای خـوراک باکیفیـت آلومینـای جاجـرم بـوده و بنا 
بـه گفتـه مسـئولان ایـن شـرکت عـدم اجـازه بهـره 
بـرداری از آن سـبب شـده تـا هزینـه های زیـادی بر 
دوش ایـن شـرکت بـرای تامیـن خـوراک مـورد نیـاز 

شـود. تحمیل 
هزینه های زیاد آلومینا برای اکتشاف معادن جدید

تـردال مدیـر عامل شـرکت آلومینای جاجـرم در گفت 
و گـو بـا ایسـنا، گفـت: معـدن تـاش یکـی از معـادن 
شـرکت آلومینـای جاجرم اسـت که مـاده اولیـه مورد 
نیـاز خـود )بوکسـیت( را از این محل تامیـن می کرد.

وی بـا اشـاره بـه اینکـه این معدن در اسـتان سـمنان 
قـرار دارد، اظهـار کـرد: از سـال ۹۸ بـه علـت بـروز 
برخی از مشـکلات، دیگر اجازه برداشـت بوکسـیت از 

ایـن معـدن به شـرکت داده نشـد.
تـردال افـزود: بـرای اینکـه شـرکت بتوانـد از مـواد 
معدنـی ایـن معـدن اسـتفاده کند، جلسـات زیـادی با 
حضـور مسـئولان ایمیدرو، سـمنان و شـاهرود برگزار 
شـد امـا نتیجـه بخـش نبـود.وی بـا تاکیـد بـر اینکه 
مـواد معدنـی موجـود در معدن تـاش، بسـیار باکیفیت 
و مناسـب بـود، ادامـه داد: عـدم اجازه برداشـت از این 
معدن از سـوی اسـتان سـمنان سـبب شـده تا شرکت 
آلومینـای جاجـرم متحمـل هزینـه های زیـادی برای 
پیـدا کـردن و اکتشـاف معـادن جدید در اسـتان های 
دیگـر شـود.تردال تصریح کـرد: این امـر حتی موجب 
شـده تـا آلومینـای جاجـرم بـرای تامیـن مـواد اولیـه 
خـود بـه سـوی واردات بوکسـیت از خارج کشـور گام 
بـردارد.وی خریـد بوکسـیت از بخـش خصوصـی را از 
دیگـر راه هـای تامیـن مـواد اولیـه این شـرکت بیان 

. د کر
خراسان شمالی تنها بهره بردار شرکت آلومینای 

جاجرم نیست
محمـد وحیـدی نماینده مردم بجنـورد، راز و جرگلان، 
گرمـه و جاجـرم و مانـه و سـملقان نیـز در ادامـه در 
گفـت و گـو بـا ایسـنا، بـا اشـاره بـه اینکـه بوکسـیت 
جاجـرم  آلومینـای  شـرکت  نیـاز  مـورد  اولیـه  مـاده 
بـوده و معـدن تـاش یکـی از محـل های تامیـن این 
مـاده اولیـه باکیفیـت بـوده اسـت، تاکیدکرد: شـرکت 
پـودر  تولیدکننـده  شـرکت  تنهـا  جاجـرم  آلومینـای 
آلومینـا در کشـور اسـت بنابرایـن ایـن واحـد بـزرگ 
تولیـدی فقـط متعلق به خراسـان شـمالی نبـوده بلکه 

تمـام کشـور، بهـره بـردار آن اسـت.
هیچ مشکل زیست محیطی در معدن تاش رخ نداده

وحیـدی گفـت: بـا فرافکنـی برخـی از افـراد و مطرح 
کـردن برخـی از موضوعات همچون وجود مشـکلات 
زیسـت محیطـی در اطـراف معـدن تاش، از برداشـت 
مـواد معدنـی این مکان جلوگیری شـد؛ ایـن در حالی 

اسـت کـه هیـچ مشـکل زیسـت محیطـی در منطقـه 
وجـود نداشـته و از سـوی دیگـر شـرکت آلومینـای 
جاجـرم مسـئولیت اجتماعـی خـود را در آن منطقـه 

اسـت. داده  انجام 
وحیـدی خاطرنشـان کـرد: مـا در حـوزه نظارتـی کار 
مـی کنیـم و نبایـد مانـع تولیـد شـویم، باید به سـوی 
بـا  جلسـاتی  و  برویـم  کارشناسـی  کارهـای  انجـام 
حضـور متخصصـان حـوزه صنعتـی و محیـط زیسـت 

برگـزار تـا مشـکل حل شـود.
وی بـا تصریـح بـر اینکه مکانیسـم برداشـت از معدن 
تـاش بایـد دوبـاره آغـاز شـود، گفـت: پودر و شـمش 
تولیـدی از ایـن شـرکت بـه بیشـتر صنایع کشـور می 
اسـتفاده مـی  آن  از  از صنایـع  زیـادی  تعـداد  و  رود 
کننـد. بنابرایـن محصول تولیدی در شـرکت آلومینای 
جاجـرم، محصولـی اسـتراتژیک بـوده و ارزش افزوده 
صادراتـی بـه همـراه دارد و نبایـد در رونـد تولیـد آن 
خللـی وارد کرد.نماینـده مـردم بجنـورد افـزود: طـی 
جلسـه ای بـا حضـور معـاون اول رئیـس قـوه قضائیه 
کـه چنـدی پیـش در خراسـان شـمالی حضـور پیـدا 
کـرده بـود این مسـئله مطرح و درخواسـت رسـیدگی 
بـرای برداشـت از معـدن تـاش بـا رعایـت مسـائل 

زیسـت محیطـی داده شـد.
آلومینای جاجرم برای تامین مواد اولیه به 

معدن«تاش« نیاز دارد
علـی اصغـر رضـا زاده معـاون امـور صنایـع و معـادن 
سـازمان صنعـت، معـدن و تجـارت خراسـان شـمالی 
نیـز در گفـت و گـو با ایسـنا گفـت: آلومینـای جاجرم 
بـرای تامیـن مـواد اولیـه )بوکسـیت( بـه معـدن تاش 

نیـاز دارد.
وی بـا اشـاره به اینکه معدن تاش در اسـتان سـمنان 
واقـع شـده اسـت، افـزود: امـا مجـوز و پروانـه بهـره 
بـرداری ایـن معدن بـه نام شـرکت آلومینـای جاجرم 

صادر شـده اسـت.
رضـازاده ادامـه داد: چنـد سـالی اسـت کـه بـا مطرح 
شـدن مسـائلی همچـون قـرار گرفتـن این معـدن در 
منطقـه حفاظـت شـده، بهـره بـرداری از آن تعطیـل 
شـده، ایـن درحالی اسـت کارخانـه فرآوری بوکسـیت 
در جاجـرم واقـع شـده و در هـر جایـی از ایـران نمـی 
را  جاجـرم  آلومینیـای  همچـون  ای  کارخانـه  تـوان 

کرد. مشـاهده 
نیـاز ۹۰۰ هـزار تنـی شـرکت آلومینـای جاجـرم بـه 

بوکسـیت در سـال
جعفـرزاده رئیـس بهـره بـرداری معـادن جاجـرم در 
شـرکت آلومینـا نیـز در ادامـه در گفـت و گو با ایسـنا، 
اظهارکـرد: در حـال حاضـر شـرکت آلومینـای جاجرم 

بـه ۹۰۰ هـزار تـن ماده بوکیسـت در سـال نیـاز دارد 
کـه ایـن میـزان از خـوراک از معـادن داخـل و خـارج 

اسـتان تامیـن می شـود.
وی افـزود: حـدود ۶۰۰ هـزار تـن از بوکسـیت مـورد 
نیـاز از معـادن داخـل اسـتان و مابقـی نیـز از معـادن 

خـارج اسـتان تامیـن می شـود.
جعفـرزاده تاکیدکـرد: در ایـن فـاز تولیـدی بـه هیـچ 
عنـوان از بوکسـیت کـم عیـار اسـتفاده نمـی شـود؛  
تمامـی بوکسـیت های اسـتفاده شـده از عیـار بالایی 
برخـوردار هسـتند و یـا اینکـه در بـازه متوسـط قـرار 

رند. دا
تولیـدی ۲۵۰ هـزار تنی پـودر و ۱۰ هزار تنی شـمش 

در آلومینـای جاجرم
رسـتگار رئیـس اداره صنایـع معدنـی اداره کل صمت 
خراسـان شـمالی همچنیـن در گفـت و گـو بـا ایسـنا 
ادامـه داد: ظرفیـت کنونـی شـرکت آلومینـای جاجرم 
بـرای تولیـد پـورد آلومینـا ۲۵۰ هـزار تـن اسـت کـه 
سـالانه حـدود ۲۴۰ هـزار تـن پـودر تولیـد می شـود.
وی ظرفیـت ایـن شـرکت بـرای تولیـد شـمش را ۴۰ 
هـزار تـن در سـال بیان کـرد که اکنون سـالانه حدود 

۱۰ هـزار تـن تولید می شـود.
مذاکـره بـا مـردم محلـی و سـازمان های مـردم نهاد 

بـرای رفع مشـکل معـدن تاش
خـداداد غریب پور رئیس پیشـین سـازمان ایمیدرو نیز 
که چندی پیش در خراسـان شـمالی حضـور یافته بود 
در ارتبـاط با شـرکت آلومینـای جاجرم بیـان کرد: این 
شـرکت تنهـا واحـد تولیـدی پـودر آلومینـا در کشـور 
اسـت و اصـرار بـر ایـن داریم تـا بـا شناسـایی ذخایر 

جدیـد شـرکت را توسـعه دهیم.
وی افـزود: چنانچـه در اکتشـافات بـه مـاده معدنـی 
برسـیم به طـور حتم توسـعه ظرفیت خواهیم داشـت.
غریـب پـور در خصـوص تامین مـواد اولیه مـورد نیاز 
ایـن شـرکت کـه بوکسـیت اسـت، گفـت: در برنامـه 
طـرح جامـع آلومینـا، ظرفیتـی کـه پیـش بینـی کرده 
ایـم ۱.۵ میلیـون تـن بـود کـه هـم اکنـون بـه ۷۸۰ 

هـزار تـن رسـیده ایم.
رئیس پیشـین سـازمان ایمیدرو افزود: شـرکت آلومینا 
جاجـرم تنهـا تولیـد کننـده پـودر آلومینا اسـت که در 
اکتشـافات جدیـد بـه دنبـال سـرمایه گـذاری جدیـد 

بـرای دسـتیابی به بوکسـیت هسـتیم.
وی در ارتبـاط بـا معدن تـاش نیز اظهارکـرد: در حال 
حاضـر برداشـت مـاده معدنـی از ایـن معدن بـه علت 
مسـائل اجتماعـی متوقف اسـت و در حـال صحبت با 
مـردم محلـی و سـازمان هـای مـردم نهاد هسـتیم تا 

مشـکلات مرتفع شـود.

یک کارشناس:رونق بازار مسکن در گرو برجام  معدن »تاش« نیازمند پیگیری مشترک سمنان و خراسان شمالی
کاش »تاش« به آلومینای جاجرم بازگردد

ارتقای جایگاه ایران در بازار جهانی 
انرژی با تقویت دیپلماسی منطقه ای

توسعه دیپلماسی انرژی و امضای قرارداد 
ســوآپ ۲ میلیارد متر مکعبــی گاز بین 
ایران، ترکمنستان و جمهوری آذربایجان 
علاوه بــر پایداری شــبکه گاز ایران در 
استان های شمالی، تقویت سهم ایران در 
تجارت جهانی گاز را نیز به دنبال خواهد 

داشت.  
به گــزارش اتفاقیه به نقل از  ایرنا، ایران 
در مجمــوع ذخایر نفت و گاز رتبه اول را 
در جهان دارا اســت. این موضوع باعث 
شــده تا همواره در هــر موقعیتی که به 
نوعــی بــه انرژی هــای هیدروکربوری 

مربوط است، نام ایران نیز مطرح شود.
بر این اســاس، آمریــکا در تحریم  علیه 
ایــران نیز همواره صنعــت نفت و گاز را 
نشــانه رفته، زیرا این بخش از اقتصاد به 
عنوان مزیت مهم ایران شناخته می شود.

در ســال های اخیر اما بــه دلیل همین 
تحریم هــا و البته برخــی ناکارآمدی ها، 
نقش ایران در مناســبات انرژی منطقه و 

جهانی دستخوش تغییر شد.
گام بلند ایران برای افزایش نقش آفرینی 

در بازار گاز
در مــوردی خــاص، واردات گاز ایران از 
ترکمنســتان که نقش مهمی در موازنه 
مصرف داخلــی و همچنین نقش آفرینی 
ایــران در بازارهای جهانی گاز داشــت، 

متوقف شد.
این در حالــی بود که بــا واردات گاز از 

ترکمنستان علاوه بر آنکه پایداری شبکه 
سراســری گاز افزایش پیــدا می کرد، از 
ســوی دیگر این فرصت فراهم می شد تا 
صادرات به کشورهای همسایه نیز بیشتر 
شــود. با این حال به دلیل عدم پرداخت 
بدهی ایران به ترکمنســتان جریان گاز 

بین دو کشور موقف شد.
ایــران در حال حاضر ســهمی حدود ۲ 
درصدی از تجارت گاز جهان را دارا است،  
این در شــرایطی اســت که در جایگاه 
دومیــن دارنده ذخایــر گازی جهان قرار 
داشــته و در زمینه تولید گاز نیز در رتبه 
چهارم قرار دارد.  بنابراین باید با استفاده 
از ذخایــر موجود و همچنیــن موقعیت 
استراتژیک خود به سمت توسعه تجارت 

گاز پیش برود.  
نکته مهم آن اســت که تا ســال ۲۰۴۵ 
میلادی، در حالی کــه تقاضا برای نفت 
خــام تنهــا ۸.۵ درصد افزایــش خواهد 
داشــت، تقاضای گاز رشد ۲۴ درصدی را 

تجربه می کند.  
از همین رو ایران باید با توسعه مناسبات 
خود در تجارت گاز در منطقه و بعد از آن 
در ســطح جهان، سهم خود را در تجارت 
این ســوخت افزایش دهد و در این میان 
افزایش مبادلات )واردات و صادرات( می 

تواند کمک کننده باشد.  
یکی از مواردی که علاوه بر درآمدزایی، 
ســهم ایران را در تجــارت جهانی گاز 

افزایــش می دهد، احیای ســوآپ گازی 
است.

در همین رابطه، اکنون تنها بعد از ۴ ماه از 
روی کار آمدن دولت سیزدهم و همزمان 
با آغاز مذاکرات احیــای برجام در وین، 
توافقی بین ۳ کشــور ایــران، جمهوری 
آذربایجان و ترکمنســتان به امضا رسید. 
توافقی که خبر از سوآپ گاز ترکمنستان 
به جمهوری آذربایجان از مســیر ایران را 

می دهد.
در ایــن زمینه آیت الله ابراهیم رئیســی 
بــا اشــاره بــه دیــدار و گفت وگــو با 
رئیس جمهوری ترکمنســتان اعلام کرد: 
بخش محوری در این دیدار توسعه روابط 
اقتصادی و رفع مشــکل ترانزیت و گاز 
بود که این موضوع حل وفصل و قرار شد 
مسئله ترانزیت به گونه ای باشد که ارتباط 

با کشورهای مختلف تسهیل شود.
وی گفــت: موضــوع گاز هــم که دچار 
وقفه شده بود مورد بررسی قرار گرفت و 
سرانجام به امضای قرارداد منتهی شد و 
امیدواریم پس از این هیچگونه نگرانی در 

این زمینه وجود نداشته باشد.
توافق گازی منطقه ای در حاشیه اجلاس 

سران اکو
قــرارداد بــزرگ گازی میــان ایــران، 
ترکمنســتان و  جمهوری آذربایجان که 
در حاشیه اجلاس ســران اکو، رخدادی 
اقتصادی_سیاســی  مهــم در عرصــه 

محســوب می شــود که می تواند منافع 
مهم و تاثیرگذاری را برای ایران در سایه 
همکاری  های منطقه ای به همراه داشته 

باشد.
بر اساس این قرارداد ایران سالانه ۱.۵ تا 
۲ میلیارد متر مکعب گاز را از ترکمنستان 
به جمهــوری آذربایجان منتقل می  کند. 
قــراردادی کــه تامین گاز اســتان های 
شمالی و شمال غربی ایران را نیز تضمین 

خواهد کرد.
جواد اوجــی، وزیر نفت نیز در حاشــیه 
توافق ســه جانبه سوآپ گازی بین ایران، 
ترکمنســتان و جمهــوری آذربایجــان 
گفت: طی یک ماه گذشــته ما مذاکرات 
تنگاتنگی با طرف آذربایجانی و کشــور 
ترکمنســتان در بحــث انتقــال گاز از 
ترکمنســتان به جمهوری آذربایجان که 
در حقیقت سوآپ گازی محسوب می شود 
داشتیم که خوشبختانه امروز منجر به این 

قرارداد سه جانبه شد.
وی افزود: در این قرارداد ما تقریبا سالانه 
نزدیک به ۱.۵ تا ۲ میلیارد مترمکعب گاز 
را از طرف ترکمنستان و منطقه سرخس 
دریافت خواهیم کرد و از آســتارا تحویل 

جمهوری آذربایجان می دهیم.  
وزیــر نفــت در خصوص بحث تســویه 
بدهی ایران به ترکمنســتان در خصوص 
راهکارهای  با  کرد:  تصریح  قراردادگازی 
خــوب وزارت نفت و شــرکت ملی گاز 

ایران، بزودی نخستین قسط پرداخت ما 
بابت تسویه بدهی به طرف ترکمنستانی 

پرداخت می شود.
وی با اشــاره به اینکــه از دی ماه ۱۳۹۵ 
واردات گاز از ترکمنستان قطع شده بود، 
اظهار کرد: قرارداد سه جانبه گازی ایران، 
ترکمنستان و جمهوری آذربایجان از اول 

زمستان عملیاتی می شود.
وزیر نفت ســهم ایران از تجارت گاز در 
منطقــه را کمتــر از ۲ درصد عنوان کرد 
و گفــت: این قرارداد به تأمین ســوخت 
زمســتانی اســتان های خراسان رضوی، 
شمالی و جنوبی، گلستان و سمنان کمک 

می کند.
اتصال شبکه گاز ایران به قاره سبز

مزیت بزرگتر برای ایران اما نقش آفرینی 
در تجارت جهانی گاز اســت. ورود ایران 
به یک قرارداد ســه جانبه تامین انرژی 
و قــرار گرفتــن کشــورمان در مســیر 
استراتژیک انتقال گاز می  تواند در آینده 
ضمن افزایــش همکاری های منطقه ای، 
از بروز تنش  های سیاســی با همسایگان 

جلوگیری کند.
حضور ایران در قراردادهای گازی منطقه 
خزر می تواند در آینده به اتصال ایران به 
شبکه گاز اروپا و آغاز صادرات گاز به این 

قاره منجر شود.
در سال های گذشــته اگرچه از صادرات 
گاز بــه اروپا چندین بار ســخن به میان 
آمده بود و حتی چند مسیر مختلف برای 
صادرات تعریف شــد، امــا در عمل هیچ 
کدام از دولت های گذشته توفیقی در این 

زمینه نداشتند.  
حالا با توجــه به نزدیکــی منطقه خزر 
بــه مرزهای اروپا و اتصال شــبکه های 
به  آذربایجان  ایران، ترکمنســتان و  گاز 
یکدیگــر می توان این قــرارداد را گامی 
عملی در جهت صادرات گاز به قاره سبز 

دانست.  

طی سه دهه آینده وابستگی اروپا به گاز 
طبیعــی وارداتی به ۷۰ درصد در ســال 
۲۰۳۰ خواهد رسید. بنابراین روی آوردن 
اروپا به منابع جدیــد گاز طبیعی اجتناب 
ناپذیر بــوده و ایران به عنــوان دومین 
دارنده ذخایر گازی جهان می تواند یکی 
از منابع اصلی تامین گاز طبیعی قاره اروپا 

باشد.
ایران سال گذشته در مجموع ۱۸ میلیارد 
متر مکعب گاز صادر کرده است که عمده 
این صادرات به دو کشــور عراق و ترکیه 
انجام گرفته و تنوع مشتریان می تواند به 
افزایش صادرات و ارزآوری کمک کند.  
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در حالــی ســیزدهمین هفته ســوپر لیــگ فوتبال 
بزرگسالان خراسان شمالی پایان یافت که این سیزده 
برای رضا حاجی پــور خوش یومن بود و وی در صدر 

جدول گلزنان لیگ قرار گرفت.
علی ســجادی نیز از تیم انتظار بــا ثبت  ۱۱ گل زده 
در ســوپر لیگ به دنبال کاهــش اختلاف ۴ گل خود 
با حاجی پور اســت و  بعد از این دو صدر نشین عارف 
شیخ الاسلام از تیم ارغیان با ۱۰ گل ، محمد حسینی 

معصوم از تیم اســتقلال نوین ، حامــد قلیچی از تیم 
پاسارگاد و مهران راشد از تیم سرخپوشان هر سه با ۶ 

گل در رده های سوم تا ششم جدول قرار دارند.
از دیگر خبرهای مهم هیئت فوتبال خراسان شمالی نیز 
می توان در این روزها به حاشــیه تیم بربرقلعه بجنورد 
مقابل پاسارگاد شیروان اشاره کرد که با توقف بازی در 
دقیقه ۸۵ شــکل گرفت که دلیل آن ضرب و شتم با 
داور عنوان شده بود.بر این اساس هیئت فوتبال استان 

با بررســی موضــوع و ارجاع آن بــه کمیته انضباطی 
بازیکنان خاطی را به یک جلســه محرومیت و جریمه 
نقدی و  باشگاه بربرقلعه بجنورد را به ۱۰ میلون ریال 

جریمه نقدی محکوم کرد .
همچنین مسئولان هیئت فوتبال خراسان شمالی این 
نوید را دادند تا نســبت به عدم فشــردگی زمان های 
تعیین شــده برای قضاوت داوران در اسرع وقت اقدام 

نمایند.

صبح دیــروز و در  مجمع عمومی ســالیانه و انتخاب اعضاء هیات رئیســه فوتبال 
خراسان شمالی ،حسن سروری  به عنوان نماینده مدیران عامل باشگاه ها در هیئت 

رئیسه فوتبال استان انتخاب شد.
به گزارش خبرنگار ما این مجمع با حضور حســن کامرانی فر، دبیرکل فدراسیون ، 
طهمورث حیدری عضو هیات رئیسه فدراســیون فوتبال کشور و رئیس کمیته امور 
اســتان ها، مصیب اکبرزاده، مدیرکل ورزش و جوانان اســتان و حســین جعفرزاده 
رییس هیات فوتبال اســتان در ســالن اجتماعات اداره کل ورزش و جوانان خراسان 

شمالی برگزار شد.
همچنین در اعلام دیگر نتایج این انتخابات  مریم سهرابی با ۱۷ رای به عنوان نایب 
رئیــس بانوان، رضا رحیمی با ۱۶ رای  به عنوان نایب رئیس آقایان و بهمن ظفرمند 
با ۱۷ رای به عنوان نماینده روســای هیات های شهرستان توسط اعضای حاضر در 

مجمع  انتخاب شدند.

ورزشــکاران حاضر در چهارمین مرحلــه از اردوهای 
آماده ســازی تیم ملی کوراش بانوان که خود را برای 
حضور در مسابقات قهرمانی آسیا، جهانی و بازی  های 
آســیایی در این رشته ورزشــی آماده می کنند، تست 

آمادگی جسمانی دادند. 
سرمربی تیم ملی کوراش در گفتگو با خبرنگار ما گفت 
: پس از برگــزاری ۴ مرحله اردو تیم ملی کوراش که 
دو مرحلــه آن به میزبانی بجنورد بود ،  ۱۷ ورزشــکار 
تمرینات خود را در آکادمی ملی ووشــو و آکادمی ملی 
المپیک پیگیری می کنند که صبح امروز این نفرات در 
آزمون های آمادگی جســمانی مرکز سنجش و توسعه 
قابلیت های جســمانی آکادمی ملــی المپیک حضور 

یافتند.
بتول پاکروح افزود : دنیا آقایی، لیلا ســیاه وشی، صبا 
کرمعلی، نسرین محمد صالحی، پردیس عیدی وندی، 
آرزو سلیمی، ســحر غنی زاده، صدف بیرانوند، طاهره 
آذرپیوند، زهرا باقری، ســارا علیپور، ســمانه خجسته، 
فاطمــه برمکی، هدیه یزدانی، کیمیــا آزموده، فاطمه 
شــبانی و محیا اکبری، ۱۷ اردونشین تیم ملی کوراش 
بانوان هســتند که  خود را مهیای مســابقات کوراش 
قهرمانی آسیا خواهند کرد که با توجه به شرایط کرونا، 
اسفند ســال جاری یا اردیبهشــت ۱۴۰۱ به میزبانی 

ازبکستان برگزار خواهد شد.
پاکروح اظهار کرد : نخســتین مرحله از اردوهای تیم 
ملی کوراش بانوان در ابتدای مردادماه، به میزبانی شهر 
قائمشــهر و با حضور ورزشــکارانی متشکل از سه نفر 
اول اوزان مختلف مســابقات کشوری و عنوان داران 
ســالهای گذشته در این رشــته ورزشی برگزار شد که 
قصد داریم تیم را علاوه بر مسابقات کوراش قهرمانی 
آســیا برای برنامه های بعدی تیم همچون مسابقات 
کوراش قهرمانی جهان  و بازی های آســیایی هانگژو 

آماده کنیم .
وی همچنین از ورود کوراش به بازی های آســیایی 
جوانــان خبر دارد و گفت : در جریان کنگره شــورای 
المپیک آسیا با اکثریت آرا مصوب شد ۲ رشته کوراش 

و سامبو از بازی های آســیایی جوانان تاشکند ۲۰۲۵ 
وارد این رقابت ها شوند و کوراش علاوه بر بازی های 
آسیایی، به بازی های داخل سالن آسیا، هنرهای رزمی 
جهان، بازی های کشــورهای اســلامی و بازی های 

ساحلی آسیا در رده جوانان نیز افزوده شود .  
بتــول پاکروح همچنین به بخــش دیگری از برنامه 
های انجمن کوراش کشور اشاره کرد و اظهار داشت 
: دومیــن دوره مربیگری عملی درجه ۳ ملی کوراش 

بانوان از پایان آذر تا ســوم دی ماه ســال جاری در 
تهران برگزار خواهد شــد که مدرسی آن را محبوبه 
خورشیدی در آکادمی ووشو مجموعه ورزشی آزادی 

بر عهده دارد.
پاکروح افــزود : با توجــه به رعایــت پروتکل های 
بهداشتی مبارزه با کرونا و محدود بودن تعداد پذیرش 
در ایــن دوره علاقه مندان می توانند با مراجعه به وب 

سایت فدراسیون ووشو در این دوره شرکت کنند .

ســعیده نیاوند از مربیان مجرب کبدی بانوان خراسان 
شــمالی برای حضور در دوره دانش افزایی مربیان تراز 

اول کبدی کشور به البرز سفر کرد .
سرپرســت هیئت کبدی خراسان شــمالی در گفت و 

گو با خبرنگار مــا گفت : دوره دانش افزایی مربیگری 
پیشرفته تا ۱۰ آذر به میزبانی استان البرز برگزار خواهد 
شد که سعیده نیاوند از خراســان شمالی در این دوره 

حضور دارد.

احسان رئوفی افزود : این دوره با مدرسی شایلا جاجین 
ســرمربی تیم ملی کبدی بانوان ایران پیگیری خواهد 
شــد که ویژه مربیان تراز اول کبدی از سراسر کشور 

خواهد بود .

سیزده خوش یومن برای حاجی پور

حسن سروری  به عنوان نماینده مدیران عامل باشگاه ها در هیئت رئیسه فوتبال 
خراسان شمالی انتخاب شد

تست آمادگی جسمانی تیم ملی کوراش بانوان در آکادمی ملی المپیک 

حضور سعیده نیاوند در دوره دانش افزایی مربیان تراز اول کبدی


